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نورا حسینی : شهرداری تهران لایحه جدیدی به شورای شهر درباره تصمیم گیری برای 
ساخت وســاز در باغات تهران ارسال کرده است. برخی از اعضای شورای شهر تهران از 
جزئیــات این طرح اطلاعی ندارند و برخی نیز تمایلی ندارند درباره این لایحه گفت وگو 
کنند . روز گذشــته متن این لایحه منتشر شد. بر اساس لایحه پیشنهادی برای باغات زیر 
۷۵۰ متر، سطح اشغال ۴۰ درصد پیش بینی شده است . همچنین در این بند تأکید شده 
اســت هرگونه احداث بنای بلندمرتبه (۱۲ طبقه و بیشــتر) یا سطح اشغال بیش از ۳۰ 
درصد در باغات، با ارائه طرح امکان ســنجی، قابلیت رســیدگی در کمیسیون ماده ۵ را 
خواهد داشت. برخی فعالان شهری معتقدند لایحه ارسال شده به شورای شهر تهران 
در صورت تصویب و اجرا، چیزی از باقی مانده باغات تهران نخواهد گذاشــت و میراث 
طبیعی شــهر نابود خواهد شد. آرش میلانی ، رئیس کمیته محیط زیست شورای پنجم 
شــهر تهران، در توییتی این لایحه را بدتر از برج باغ توصیف کرده و نوشته است: پس از 
یک سال لایحه ای بدتر از برج باغ بازگشته، مجهز به اره هایی برنده تر برای دریدن بقایای 
باغات تهران؛ در فضایی که ســنگرهای مقاومت در شورای عالی شهرسازی و معماری 

ترک برداشته است.
تهیه کنندگان در توجیه این لایحه به اســتناد درخواســت های پروانه ساخت اعلام 
کرده اند که سازندگان به دلایل متعدد از جمله صرفه اقتصادی، تمایلی به ساخت وساز 
ندارند و برای حفظ فضای ســبز موجود نیز تلاشــی نکرده اند و زمینــه نابودی باغات 

باقی مانده فراهم شــده است . تهیه کنندگان بر نگاه صفر و صدی تدوین کنندگان قوانین 
در حــوزه باغات اشــاره و بر حرکت به ســمت ایجاد تعادل میــان منفعت عمومی و 
خصوصی تأکید کرده اند. ســاماندهی ساخت وساز در باغات شهر تهران با حفظ اصول 
توسعه پایدار، به ویژه حفاظت از محیط زیست و تبیین فرایند ویژه در کلیه مراحل صدور 
پروانه، نظارت بر عملیات عمرانی و صدور انواع گواهی و تهیه دســتور کار خاص برای 
پایش مســتمر باغ در دوران بهره برداری، دیگر موضوعاتی است که در این لایحه به آن 

اشاره شده است .
علی اعطا، معمار و عضو ســابق شورای شــهر تهران، درباره لایحه جدیدی که 
به شــورای شهر تهران ارسال شده اســت، می گوید :  تا قبل از اواخر سال ۸۲ و اوایل 
۸۳ که مصوبه شورای دوم به تصویب رسید و در آن اجازه ساخت وساز در باغ های 
تهران را تا ۱۱ طبقه می داد و به مصوبه برج باغ معروف شد، باغ ها بخشی از جریان 
اقتصاد ساخت وساز در شهر نبودند؛ یعنی تصور هیچ کدام از مالکان باغ ها این نبود 
که این قطعه زمین خود را که باغ اســت، می توانند وارد جریان اقتصاد ساخت وساز 
کنند. آن مصوبه حقی را برای مالکان ایجاد کرد که از آن پس در یک دوره ۱۳ ساله 
تــا ۹۶ که این مصوبه لغو شــد، تصور کنند زمینی دارنــد و می توانند از آن انتفاعی 
ناشــی از ساخت وساز ببرند. انتفاع ناشی از ساخت وســاز نیز نتیجه ای که می دهد، 

نمی تواند حفاظت از باغ باشد.

او ادامه می دهد :  وقتی کارنامه آن ۱۳ ســال را نگاه می کنیم، نتیجه  مجوزهایی که 
صادر شــده معلوم است و کســانی که در صدد احیای آن مصوبه با مختصر تغییرات 
هســتند، کارنامه آن ۱۳ ســال در برابر چشمشان اســت و این اولین پرسش و ابهامی 
است که چرا آن اقدام آزموده شده ای را که نتیجه نداده است، دوباره امتحان می کنند؟ 
ســخنگوی شورای پنجم شهر تهران با اشاره به متن این لایحه می گوید :  در مقدمه این 
لایحه پیش فرض غلطی وجود دارد و آن اینکه به دلیل آنکه در ســه ســال اخیر کسی 
برای مجوز خانه باغ مراجعه نکرده و ساخت وســاز در باغ ها کاهش پیدا کرده ، پس این 
مصوبه اشــتباه بوده اســت . مبنای این پیش فرض یک تفکر اشتباه است؛ اینکه باید در 
باغ ها ساخت وســاز شــود و از آنجا که مجوزهای اندکی صادر شده است، پس مصوبه 
خوبی نیســت. در متن لایحه به مجوزهای ساخت وســاز در جدول بند دو و سه اشاره 
شده که نسبت به لایحه گذشته مجوز ساخت بیشتری می دهد. در این جدول آمده که 
تا مســاحت هزارو ۵۰۰ متر ۳۵ درصد و تا ۷۵۰ متر ۴۰ درصد که با این میزان بارگذاری، 
باغی نمی ماند اما نکته ای که در زیر جدول اشاره شده و اشکالات زیادی را ایجاد می کند، 
این اســت که می گوید هر گونه احداث بنای بلند مرتبه ۱۲ طبقه و بیشتر یا سطح اشغال 
بیشــتر از ۳۰ درصد در باغات، با ارائه طرح امکان سنجی قابلیت رسیدگی در کمیسیون 
ماده ۵ را خواهد داشت که با توجه به گرایش این کمیسیون که در تهران دبیرخانه آن 
در شــهرداری است و رئیس آن نیز شــهردار تهران است، برای درآمد زایی ممکن است 
اجازه بیشتر به ساخت وسازداده شود. انگیزه اصلی پشت تمام پرونده های موردی که به 
درخواست مالکان به کمیسیون ماده ۵ می رود، افزایش درآمد برای طرفین، چه مالک و 
چه شهرداری است. مالک یا می خواهد سطح اشغال یا ارتفاع یا هر دو را زیاد کند. این 
بند در لایحه اخیر راه را باز می گذارد تا هر مالکی که می خواهد در باغش ساخت وساز 
کند، بگوید تیری در تاریکی است و به کمیسیون ماده ۵ هم برویم و یک پرونده در آنجا 
ثبت می کند و یک گزارش توجیهی هــم می دهد و به آنجا می رود تا ببیند چانه زنی ها 
چقدر آنها را به نتیجه دلخواه می رســاند . البته نکته ای که خیلی مهم است، این است 
که مســیر تصویب این لایحه صرفا از شورای شهر نمی گذرد؛ می تواند در شورا تصویب 

شود یا نشود اما باید در شورای عالی شهرسازی و معماری کشور تصویب و وارد پیوست 
سوم طرح جامع شود. شورای عالی شهرسازی و معماری نقش بسیار مهمی می تواند 

در بازدارندگی نسبت به این موضوع داشته باشد .

اعطــا اضافه می کنــد:  هرچند به گمان من شــورای عالی شهرســازی و معماری 
چنــدان بازدارنده عمل نخواهد کرد. عملکرد این شــورا در ماه های اخیر نشــان داده 
در برابر شــهرداری ضعیف عمل می کند و در  موضع ضعف قرار دارد. زمانی شــورای 
عالی شهرســازی و معماری جلوی اقدامات نادرســت شهرداری می ایستاد و برخی از 
مصوبات ماده ۵ یا بعضی از پروانه ها را لغو می کرد؛ اما در حال حاضر بافت کلی شورای 
عالی شهرسازی و معماری در این موضوعات این گونه نیست و دبیرخانه شورای عالی 
شهرسازی و معماری هم توان سابق را ندارد و دبیر شورای عالی شهرسازی و معماری 
در جلسات کمیســیون ماده پنج شرکت نمی کند یا احیانا دعوت نمی شود و همین امر 

نشان می دهد توان اینکه جلوی یک سری تصمیمات غلط را بگیرند، ندارند.
ســال گذشته نیز لایحه ای مشابه برای ساخت وساز در باغات تهران به شورای شهر 
آمد. کمیســیون شهرســازی و معماری آن زمان این لایحه را متوقف و آن را در جهت 
تخریب باقی مانده باغات تهران توصیف کرد. بااین حال، بر اساس شنیده ها، لایحه جدید 
از حمایت برخی در شورای شهر برخوردار است و احتمال بررسی آن در صحن شورای 

شهر وجود دارد .
آرش میلانی، عضو سابق شورای شهر تهران، درباره تفاوت های لایحه جدید با لایحه 
سال گذشته شهرداری می گوید :  این لایحه جدید تفاوتی با لایحه سال گذشته ندارد، تنها 

مقداری ویراستاری شده و جدولی را به آن اضافه کرده اند .
او ادامه می دهد :  در این لایحه در متراژهای پایین ســطح اشغال را افزایش داده اند؛ 
یعنی تا ۷۵۰ متر ۴۰ درصد سطح اشغال و البته تعداد طبقات کمتر است؛ یعنی حداکثر 
ســه طبقه اســت و بعد به تدریج ۷۵۰ تا هزار متر و از هزار تا هزارو ۵۰۰ متر ۳۵ درصد 
ســطح اشغال اســت، ولی تعداد طبقات چهار طبقه و شش طبقه شــده است. هزارو 
۵۰۰ تا دو هزار متر و همین طور دو هزار متر تا بیشــتر ســطح اشغال ۳۰ درصد شده و 
البته تعداد طبقات مجاز دیگر به ۹ و ۱۱ طبقه رســیده اســت. نکته ای که در این لایحه 
خطرناک تر شده، این است که اشاره شده برای ساخت وساز بالای ۱۱ طبقه امکان بررسی 
پرونده در کمیسیون ماده ۵ وجود دارد . به عبارت دیگر، در صورت تصویب این جدول و 
به خصوص تبصره ای که برای دو هزار متر و بیشــتر گذاشته شده است، آخرین سدهایی 
که جلوی برج ســازی در باغات و بلندمرتبه ســازی در باغات وجود داشت، کلا شکسته 

خواهد شد و این سیل تخریب، باغات شهر را کاملا زیر آب خواهد برد .
میلانی ادامه می دهد :  در لایحه ســال گذشته بلندمرتبه ســازی به باغات بالای ۱۰ 
هزار متر محدود شــده بود که در لایحه پیشنهادی آن را برای باغات دو هزار متر بیشتر 
گذاشــتند؛ یعنی امکان بلندمرتبه ســازی را با توجه به مجوزی که کمیســیون ماده ۵ 

می تواند بدهد، در مساحت های کوچک تر به دو هزار متر کاهش دادند .
او درباره نگرانی که از ساخت وساز در زمین های زراعی وجود داشت نیز می گوید :  در 
لایحه جدید هم همان نگرانی ها وجود دارد و تغییری ایجاد نشده است  و همچنان این 
دغدغه وجود دارد که اراضی کشاورزی شهر به زیر ساخت وساز برود. طرح ملی مسکن 
نیز عامل محرکه ای است که تغییر کاربری در این زمین ها انجام شود و مولدسازی هم به 
کمک داستان بیاید و برخی از این اراضی مازاد تشخیص داده شود و از کانال مولدسازی 

نیز تغییر کاربری های بیشتری رخ بدهد.

هر روز شــاهد انتشــار اخبــاری تلــخ در حــوزه تصمیم گیری و 
سیاست گذاری در برابر افراد دارای معلولیت هستیم. مواردی همچون 
حذف ردیف بودجه قانون حمایت از حقوق معلولان، عدم تخصیص 
بودجه مورد  نیاز برای اجرای کامــل قانون فوق، کاهش ۵۰ درصدی 
بودجه اشــتغال بهزیســتی و افزایش ۴۰ درصدی بودجه تســهیلات 
اشتغال کمیته امداد و نادیده گرفتن و حذف معلولان در برنامه هفتم 
توسعه کشــور از مهم ترین مسائلی اســت که افراد دارای معلولیت 
و فعالان این حوزه را به واکنش جدی واداشــته اســت. به طوری که 
جمعی از آنها به صورت هفتگی دســت بــه تجمع اعتراضی مقابل 
ســازمان برنامه و بودجه و مجلس زده و افــراد دارای معلولیت در 
شــهرهای دیگر نیز به صورت انفرادی یا گروهی در تجمعات شرکت 
می کنند. این در حالی اســت که دغدغه در حوزه معلولان نسبت به 
گذشته برجسته تر شــده است. گویا دولت بعد از حذف ردیف بودجه 
قانون معلولان، با حذف معلولان در برنامه هفتم توســعه  ای کشور، 

آخرین تیر خلاص را زده است.
 حذف معلولان از چرخه حمایت به جای توانمند سازی

بهروز مروتی، رئیس کمپین معلولان، در گفت وگو با «شبکه شرق» 
با انتقــاد از اقدامات و عملکرد معلول ســتیزی در دولت فعلی تأکید 
می کند: «از همان ابتدا شــاهد بوده و هســتیم که دولت آقای رئیسی 
رویکرد مناســب و قابل دفاعی در زمینه حقوق افراد دارای معلولیت 
نداشته و در مورد اخیر دولت تمام حقوق افراد دارای معلولیت از سال 
۶۸ در دومین برنامه توسعه ای کشور را در برنامه هفتم توسعه یکباره 
حــذف کرده و بنگاه ها و کارفرمایان مطابق بــا دو بند و ماده می توانند 
معلولان را با کمتر از میزان حداقل دســتمزد استخدام و با آنها قرارداد 
ببندند. از ســوی دیگر در تبصره ای آمده که دســتگاه های حمایتی باید 
ســالانه ۲۰ درصد از خانوارهای تحت پوشش خود را که دارای فرد در 
ســن  اشتغال و دارای توانایی کار کردن باشند و درآمد آنها در حد تأمین 
کفاف موضوع این ماده هســتند، پس از اجرای طرح توانمندســازی از 

چرخه حمایت معیشتی  خارج کنند».
ایــن فعال حوزه معلولان می افزاید: «دولت به خوبی واقف اســت 
که سازمان بهزیستی برنامه مدون و علمی مناسبی برای توانمندسازی 
افراد دارای معلولیت نداشــته و این تبصره می تواند آســیبی جدی و 
نگران کننده  به دنبال داشــته باشد. بهزیستی با ارائه تسهیلات اشتغال 
و طرح های پیچیده ناچار اســت ۲۰ درصد از جمعیت تحت پوشــش 
را از چرخــه حمایتی خــارج کند. اگرچه به جمعیت تحت پوشــش، 
برای نمونــه ۱۰۰-۱۵۰ میلیون تومان به عنوان تســهیلات اشــتغال و 
توانمند ســازی پرداخت می کنند، اما این افراد با این تسهیلات توانمند 
نمی شوند و فقط چاله چوله های زندگی شان را با این مبلغ پر می کنند. 
اقســاط ســنگین بر دوش این افراد مانده، اشــتغال زایی نشده و با نام 
فریبنده «توانمند ســازی» مشــکلات جدی و دنبالــه داری گریبان افراد 
دارای معلولیت را گرفته اســت. بهزیســتی هیچ طرح سازنده ای برای 
توانمند سازی در دست ندارد و فقط افراد تحت پوشش را با هر عنوانی 

از حمایت حذف می کند».
 دود رابطه بازی در انتصابات بهزیستی در چشم معلولان

مروتی در پاســخ به این پرســش که چرا از چند ماه گذشته شاهد 
نادیده گرفته شدن سهم افراد دارای معلولیت در بودجه، طرح توسعه 
و عدم اجرای قوانین هستیم، می گوید: «دلیل اصلی وجود نگرش منفی 
در مسئولان است که باعث ایجاد سوء مدیریت در بدنه نهاد های دولتی 
از جمله بهزیستی شده است. در حال حاضر مدیران سازمان بهزیستی بر 
اساس تخصص، تجربه، خوش نامی یا تدبیر و تدبر منصوب نمی شوند، 
بلکه بر اســاس پارتی، آشــنابازی و رابطه محوری بر ســر کار آمده اند. 
ســازمان بهزیســتی از زمان روی کار آمدن «قادری» یعنی از سال ۱۴۰۰ 
روزبه روز دچار عقبگرد بوده و نتیجه این پسرفت به ویژه در حوزه افراد 
دارای معلولیت، انتصابات غیرکارشناســی و بــدون تحصیلات مرتبط 
است. اگر در ســازمان بهزیســتی مدیر محکم و مدبری وجود داشت، 
یک معلول ضایعه نخاعی، جســمی-حرکتی، نابینا، کم توان و... نباید 
ســاعت ها با عصا یا ویلچر با وجود داشــتن سوند و کیســه در گرما و 
سرما به خیابان و تجمع بیاید و برای رسیدن به حقوق اولیه اش مقابل 
مجلس یا ســازمان برنامه و بودجه فریاد بزند و هر بار با نا امیدی دنبال 

بودجه های معوقه، معیشت و حق خواهی باشد».
 رئیس سازمان برنامه و بودجه دغدغه معلولیت ندارد

مدیر کمپین حمایت از معلولان در گفت وگو با «شــرق» با انتقاد از 
پاســخ گو نبودن رئیس سازمان برنامه و بودجه در برابر افراد معترض و 
حاضــر در تجمعات اخیر تصریح می کند: «در دولت قبلی، افراد دارای 
معلولیت در بالاترین ســطوح برنامه ریزی کشــور حرفــی برای گفتن 
داشتند. «نوبخت» رئیس سازمان برنامه و بودجه در دولت قبل در تمام 
جلسات و سخنرانی ها بدون استثنا از ضرورت اجرای قانون حمایت از 
حقــوق معلولان حرف می زد و این گفتمــان در حوزه جایگاه و حقوق 
افراد دارای معلولیت از سوی یکی از بالاترین افراد تصمیم ساز در کشور 
اتفاق مهمی بود. درحالی که ما بعد از تجمعات مداوم هنوز موفق به 
دیدار چهره به چهره با رئیس سازمان برنامه و بودجه و معاونان آن در 

دولت فعلی که ادعای حمایت از محرومان را دارند، نشدیم».
 معلول ستیزی در خروجی جلسات دولت

او بــا اعلام اینکه چرا خروجی جلســات کمیته نظــارت بر اجرای 
قانون حمایت از معلولان به معلول ستیزی ختم شده است، می گوید: 
«خروجی جلســات کمیته مناسب ســازی، حذف ردیف بودجه قانون 
حمایت از حقوق معلولان و حذف آن در برنامه توســعه هفتم کشور 
بود. البته ســهم معلولان در قوانین برنامه ششم توسعه کشور و نتایج 

نهایی آن نیز در حوزه معلولیت، با انتقادهای زیادی همراه بود».
به گزارش «شبکه شرق» بر اساس ماده ۷۹ برنامه ششم توسعه 
دولت موظف اســت در طول اجرای قانون برنامه، علاوه بر پرداخت 
یارانــه ملی، هر ســال، حداقل مســتمری خانوارهــای مددجویان 
تحت حمایت کمیته امداد و ســازمان بهزیستی را متناسب با سطح 
محرومیــت بر مبنای متوســط ۲۰ درصد حداقل دســتمزد مصوب 
شــورای  عالی کار پرداخت کند، اما تجمعــات اعتراضی افراد دارای 
معلولیت نشان می دهد میزان تحقق و عمل به این برنامه راهبردی 

بسیار ضعیف است.
 اجحاف به معلولان در قوانین بالادستی جدید

بر همین اســاس «مروتی»، فعال حوزه معلــولان، درباره تبعات 
بی توجهــی به معلولان در قوانین توســعه ای کشــور، تأکید می کند: 

«مــا در حالی به لایحه برنامه هفتم انتقاد داریم که برنامه های دیگر 
توسعه ای کشــور هم در حوزه معلولان به درستی و به صورت کامل 
اجرا نشــده است. مطابق با اعلام کارشناســان، تنها ۳۰، ۳۵ درصد از 
این برنامه ها محقق شده و این میزان از تحقق در حوزه مسائل مربوط 
به افراد دارای معلولیت، سهم بســیار کمتری دارد. به عنوان نمونه 
براساس برنامه توسعه ششم، بودجه سازمان بهزیستی و کمیته امداد 
بایــد به صورت صددرصدی محقق می شــد، درحالی که این اتفاق تا 
پایان ســال گذشــته رخ نداد و عملا از بودجه ۱۰ هزار میلیارد تومانی 
مربوط به تســهیلات اشتغال، حدود شش هزار میلیارد تومان محقق 
شد. اگر برنامه های توسعه ای کشــور ضمانت اجرائی نداشته باشد، 
بســترهای مشارکت افراد دارای معلولیت در جامعه محقق نخواهد 
شد». او با بیان اینکه سال ها از ابلاغ قانون حمایت از حقوق معلولان 
ســپری می شــود اما افق امیدوارکننده ای در حوزه اجرای قوانین آن 
دیده نمی شــود، می افزاید: «بهبود کیفیت زندگــی، معاش و ارتقای 
حقــوق افراد دارای معلولیت با اجرای کامــل قوانین اتفاق می افتد. 
امــا بعد از حذف بودجه مربوط به اجرای قانون معلولان و بعد از آن 
با نادیده گرفتن ســهم معلولان در برنامه هفتم توسعه کشور، شرایط 
زندگی این افراد از وضعیت فعلی نیز بغرنج تر می شــود. ما نسبت به 
اجرای برنامه ششــم توسعه کشــور هم منتقد هستیم اما تنها کاری 
که از ما بــه عنوان مدافعان حقوق افــراد دارای معلولیت برمی آید 
حق خواهی است. چاره ای جز حق خواهی و مطالبه گری در کل کشور 
و به وسیله افراد دارای معلولیت نداریم تا شاید با حق خواهی خودمان 
و مطالبه حقوق ازدست رفته مان در قالب مکاتبه، نامه نگاری، رایزنی 
و در نهایت تجمع و... بتوانیم مسئولان کشور را نسبت به عواقب این 

محرومیت و مشکلات معلولان حساس و مطلع کنیم».
 انتقاد از انجمن های خنثی در برابر معلولان

مدیــر کمپین معلــولان بــا انتقــاد از خنثی بــودن انجمن ها در 
پیگیری حقوق معلولان می گوید: «در کشــورهای دیگر انجمن ها در 
قالب یک تشــکل، کارناوالی راه می اندازند تا با چند حرکت کشــوری 
مؤثر، صدایشــان را به گوش مســئولان برســانند. این در حالی است 
کــه در ایران هیچ انجمنی برای حمایــت از افراد دارای معلولیت در 
تجمعات سراســری و اعتراضی مربوط به معلولان شرکت نمی کند. 
در عین حال سازمان بهزیســتی هم به جای اتخاذ رویکرد حمایتی و 

برنامه ریزی اصولی و دقیق در زمینه مســائل و مشکلات معلولان، با 
درپیش گرفتن سیاست «تفرقه بینداز و حکومت کن» در کنترل تشکل ، 
شــبکه و انجمن های افراد دارای معلولیت موفق عمل کرده است». 
پرداخت مبالغی در ازای شرکت نکردن معلولان در تجمعات، شایعه 
همکاری مدیر کمپین معلولان با شبکه های معاند و ایجاد دودستگی 
و چنددستگی میان معلولان و مواردی از این دست، از جمله اقداماتی 
اســت که برای خنثی ســازی مطالبه گری معلولان انجام شده است. 
درحالی که سازمان بهزیستی متولی امور معلولان است و باید هزینه، 
بودجه و تمرکزش را روی کاستن از مشکلات جمعیت تحت پوشش 
صرف کند». او در ادامه با انتقــاد از عملکرد انجمن ها در حمایت از 
معلــولان ادامه داد: «انجمن های حمایتی بــرای ماندن در جایگاه و 
صندلی مدیریتی و به خطرنیفتادن تمهیدات و بودجه حمایتی شان از 
دولت، تنها به هواداری از ســازمان بهزیستی می پردازند و با دوری از 
رویکرد انتقادی و مطالبه گری در زمینه معضلات و مشکلات روزافزون 
معلولان، تنها با حضور در جلسات و پشت میز صحبت می کنند و در 
نهایت خروجی و عملکرد قابل قبولی هم در پایان سال مالی ندارند. 
این کاستی در عملکرد انجمن و تشکل های فعال در حوزه معلولان، 
به افراد دارای معلولیت آسیب زده است و خروجی آن را در وضعیت 

معاش آنها می بینیم».
 جای خالی «اتحاد» میان انجمن های معلولیت

مدیر کمپین معلولان با اشاره به اینکه صدمات و آسیب خنثی بودن 
انجمن هــا به مطالبه گری معلولان در برابــر بی توجهی دولت به امور 
معلولان بسیار بسیار بیشتر است، ادامه می دهد: «دولت، مجلس، قوه 
قضائیــه و حتی افکار عمومی وقتی با حضور ۲۰، ۳۰ نفر از افراد دارای 
معلولیت در تجمعات روبه رو می شــوند، متوجه حساسیت مسئله و 
بحران های پیش روی معلولان نمی شوند. اما اگر در این جریان، تشکل ها 
و انجمن ها نیز از کمپین مستقل معلولان حمایت کنند، طومار سراسری 
راه بیندازند و مطالبه گری گســترده داشته باشــند، صدای حق خواهی 
به گوش حاکمیت رسیده و مشــکلات معیشتی به اولین و اصلی ترین 
دغدغه معلولان تبدیل نمی شود. اما متأسفانه منفعت طلبی گروهی و 

شخصی اجازه نداده است انجمن ها متحد شوند».
 اعمال سیاست های معلول ستیزی

«مروتی» در پاسخ به این پرسش که چرا اقدامات حوزه معلولان 

با کاســتی و انتقاد روز افزون مواجه بــوده و چرا خبرهای این حوزه 
همیشه تلخ است، می گوید: «متأســفانه مشکلات نگرشی در کف 
جامعه به معلولان نمود زیادی داشته است. مسئولان ما با رویکرد 
منفی در حوزه معلولان و با اعمال سیاســت های معلول ســتیزی 
فعالیت کــرده و این بی توجهی و بی برنامگــی در دولت فعلی به 
حد اعلای خود رســیده است. واقعیت این است که کلیت حمایت 
از معلولان در دولت قبل پیشــرفت خوبی داشت؛ افراد مطالبه گر 
با تجمع های اعتراضی، مشکلاتشــان را به صــورت رودر رو مطرح 
می کردند و در ســال حداقل یک یا دو بار موفق به دیدن «نوبخت»، 
معاون رئیس جمهور می رفتند که در این دیدارها گشــایش خوبی 
مثل ایجاد ردیف بودجه بــرای قانون حمایت از حقوق معلولان و 
اختصاص بودجه هرچند کم برای اجرای قانون معلولان و مهم تر از 
همه سرعت توجه به مطالبات و حقوق معلولان، از جمله اتفاقات 

مؤثر در زمینه معلولیت بود».
بین المللی  کنوانســیون  بــه  ایرانی  مســئولان  بی اعتنایی    

حقوق معلولان
او به این سؤال که افراد دارای معلولیت در کشورهای دیگر هم 
برای عمل به قوانین مصوب در حوزه معلولیت و مشکلات معیشتی 
تجمع و اعتراض می کنند، پاسخ می دهد: «تنها در افغانستان شاهد 
چنین اتفاقاتی هســتیم اما در کشــورهای توســعه یافته اروپایی و 
آمریکایی با داشتن تشکل های قوی، شاهد چنین تجمع و مطالبه گری 
از سوی معلولان نیستیم، چراکه یکی از شاخصه های توسعه یافتگی 
در هر کشــور رعایت حقوق و احترام به قوانین بالادســتی در حوزه 
اقشار آسیب پذیر یا در معرض آسیب در جامعه است.آمریکا اگرچه 
به کنوانســیون بین المللی حقوق افراد دارای معلولیت نپیوسته اما 
مفاد این کنوانســیون را در عمل اجرا می کند. این در حالی است که 
ایران از ســال ۲۰۰۶ به کنوانسیون پیوســته اما در طول این ۱۷ سال 

هیچ اقدامی در راستای آن انجام نداده است».
 تجمع چندین ساعته معلولان با وجود شرایط جسمانی سخت
جمعی از افراد دارای معلولیت روز گذشــته (یکشــنبه هفتم 
خرداد ۱۴۰۲) در تجمعی چندین ســاعته نســبت بــه  عدم توجه 
دولت به معلولان در برنامه توســعه هفتم مقابل سازمان برنامه 
و بودجه و مجلس شــورای اســلامی اعتــراض کردند. این تجمع 
بــرای بســیاری از معلولانِ حاضــر به دلیل وضعیت جســمانی، 
ویلچرنشــینی و... بسیار دشــوار بوده با این حال برای مطرح کردن 
مشــکلات، چالش های روزافزون و مشارکت در جریان مطالبه گری 
این دشــواری را به جان می خرند. آنها بعد از چندین ساعت انتظار 
و تجمــع موفق به دیدار با «اســماعیلی»، نایب رئیس کمیســیون 
اجتماعی و بندپی، عضو کمیسیون بهداشت و درمان شده و این دو 
نماینده در این زمینه که مجلس از ابزارهای نظارتی قوی برخوردار 
نیســت یا در حوزه نظارت کاســتی هایی وجود دارد، مســائلی را 
مطــرح کرده و قول پیگیــری مطالبات معلــولان در زمینه برنامه 
توسعه هفتم را دادند. همچنین نتیجه تجمع معلولان در سازمان 
برنامه وبودجه تنها به ملاقات و مذاکره با مسئول امور سلامت این 
ســازمان منجر شــد که وعده هایی برای حذف موارد نگران کننده 

برای معلولان در برنامه توسعه هفتم در نسخه اصلی داده شد.
به گزارش «شبکه شرق» یکی از مهم ترین خواسته  معلولان 
اجــرای ماده ۲۷ قانــون حمایــت از معلولان بــوده که دولت 
براساس این ماده مکلف است کمک هزینه معیشت افراد دارای 
معلولیت بســیار شدید یا شدید فاقد شــغل و درآمد را به میزان 
حداقل دســتمزد ســالانه تعییــن و اعتبــارات لازم را در قوانین 
بودجه ســنواتی کشــور منظور کند که انتقاد و اعتراض فعالان 
حوزه معلــولان به حذف ردیف بودجه اجرای این ماده از قانون 

نیز بدون نتیجه باقی ماند.

کدام مسئول پیگیر مشکلات معلولان است؟
فریاد و انتظار چندین ساعته معلولان با ویلچر، سوند و کیسه ادرار تا کی؟

سمیه جاهدعطائیان

«شرق» از تلاش دوباره شهرداری برای ساخت و ساز در حریم های سبز تهران گزارش می دهد

باغ های سیمانی پایتخت

ایلنا
س: 

  عک


